



La version française suit

Throughout 2022, we have continued to live in interesting and trying times, marked by climate emergency, health crisis, international upheaval, and ever-increasing inequality and affordability challenges.

In this tumultuous context, our own individual lives play out, connected in concentric circles to the city, province, nation, and globe. Right now, at the city level, we have a new budget, as well as the announcements of who will be leading each committee. At the provincial level, Bill 23 - as well as its destructive companion Bill 39 - threatens our wetlands, green spaces, urban parks, democratic participation, and housing affordability, requiring us to collaborate between issue areas and cities, and fight back. Nationally, there is the recently released National Adaptation Plan, with key considerations for municipalities. Internationally, in Montreal, Canada is currently hosting the international [COP15](#) gathering, focussed on biodiversity that we require for a liveable planet. All of these have implications for Ottawa, including on climate action and biodiversity.

We can expect more hard work in 2023, calling us to rise to this moment - but first we would like to reflect on the past year. We are proud of everything we have achieved in 2022. This year, we organized volunteers and citizens in every corner of the city, at markets, festivals, and community events, and through petitions pushing for meaningful systemic change. We have published reports, like our recent [Breathe Easy report](#) that reveals shocking environmental inequity in our city, with low-income folks experiencing more harmful air pollution. We also published a [Climate Equity flip book](#) in collaboration with environmental and social groups across Ottawa. We played a pivotal role in the municipal election, including [an all-candidates survey](#), outspoken op-eds and media sharing information with voters, and co-hosting [Mayoral Eco-Debates](#) with the People's Official Plan coalition. We had our biggest, most impactful year ever with tree giveaways, reaching the milestone of [nearly 50,000 seedlings distributed](#), connecting citizens with restoring the city's tree canopy in a year when we saw great tree loss.

We literally could not have done it without you: our volunteers, donors, partners, funders, team members, Board Members, and other dedicated supporters. Ecology Ottawa has power and impact because of *every* person who is involved (including YOU!). Thank you to our whole community for continuing to show up, because this work matters deeply.

Starting next week, we are launching our year-end holiday giving campaign, where we appeal to our full community for support for the coming year. We accept donations with gratitude, and supporters' generosity allows us to work tirelessly throughout the year to make Ottawa a better place. With your support, we will continue to work towards a vision of cultivating a city with protected green space, a flourishing tree canopy, bountiful pollinators, clean air in every neighbourhood, limited sprawl with an urban boundary that does not expand, all powered by renewable energy. In the next few days, we'll send you our first fundraising appeal, and we are excited to share our plans for 2023 and how you can help.

Thank you for being a part of this important work, and we wish you a happy holiday season!

Alice Irene and the Ecology Ottawa team



Launch of our Electric School Bus Campaign: Yellow Buses Must Go Green!

We are living in a climate emergency, while also facing a health crisis where children's hospitals are overstretched with kids struggling with respiratory issues. Electric school buses for Ottawa can improve the health of our city's children, while dramatically reducing greenhouse gas emissions that cause climate change. [Read more and sign the petition](#) urging Ottawa and Ontario to work together to go electric on all school buses, for the sake of the climate and our kids' health.

New Report: Breathe Easy 2021

In 2021, we monitored 46 locations across Ottawa with a team of dedicated citizen scientists. The air quality data collected by our 100+ volunteers was analyzed against socio-economic demographics within neighbourhoods, including population density and affluence. The analysis reveals that lower income neighbourhoods tend to be subjected to elevated levels of contaminant concentrations and therefore elevated levels of environmental health risk. Air quality worsens with income in a more significant way than any other factor, in a clear demonstration of environmental inequity within the city. [Check out the data for your neighbourhood, and read our policy asks in the new report.](#)

Say NO to Bill 23!

The fight against Bill 23 continues. On December 7, as part of a [**growing movement to repeal Bill 23**](#), we joined with other organizations in an energetic, impassioned rally outside the Provincial Courthouse. Ecology Ottawa made a written submission on the [environmental threats posed by Bill 23](#) and as members of the [Peoples Official Plan](#), we also made a collective submission addressing the affordability, livability and democratic threats posed by Bill 23. You can see Ecology Ottawa's written submission on the [anti-democratic "strong mayors" Bill 39 here](#). Read more about [why Bill 23 is a threat](#), see [photos and speeches](#) from the rally, and [write a letter to your MPP](#) to voice your concern. Bill 23 is a threat to all of us - we need to say NO!

Shopping destinations are a key component of walkable neighbourhoods!

Thanks to all who joined us on November 30th, in partnership with Walkable Ottawa, to discuss walkable shopping destinations as part of 15-minute neighbourhoods. We discussed key challenges to establish new destinations and enhance existing ones, as well as practical solutions. You can watch a [recording of the workshop here](#). We'll be sending out survey results and the workshop report early in the new year. If you want to get more involved, you can: discuss walkable communities with your community and network; let us know if you'd like to host a shopping destination conversation focussed on your neighbourhood; and stay tuned for a walkable neighbourhoods coffee house series at [Walkable Ottawa](#) early in 2023!

Assessing whether the City of Ottawa is achieving its climate targets

A member of the Peoples Official Plan, Citizen Climate Counsel (C3), has launched a [2022 Climate Progress Account report](#), assessing the City of Ottawa's progress on implementing its climate priorities and agenda. C3 diligently tracked all of the City of Ottawa's 159 milestones outlined in their various climate plans: Climate Change Master Plan, Energy Evolution and other city documents. C3 then reviewed city council and committee meeting minutes, staff reports and more to track the city's progress on these milestones. The assessment clearly demonstrates how far the City of Ottawa is from achieving its climate targets.

EVENTS

Dec. 17 @ 10 am - Seed Exchange Event

Ottawa Wildflower Seed Library will be offering their full free seed collection at the Beaverbrook Community Centre in Kanata on December 17 from 10 AM to 12 PM (1st floor). [Learn more](#).

Starting Dec. 15 @ 6 pm - Give a Bang! Campaign Against Bills 23 and 39

Residents of Ottawa are being asked to bang pots and pans at home, the office and in the streets in a time-honoured tradition of protest. The campaign - which began December 15 and continues on Thursdays at 6:00 pm - has been launched by Reimagine Ottawa, and supported by local advocacy groups including Ecology Ottawa, Horizon Ottawa, Greenspace Alliance, and others. [Read the press release.](#)

Feb. 8 @ 6:30 pm - How to Start a Community Garden Workshop

Join Just Food to learn about the steps involved in starting a community garden. [Learn more.](#)



[City of Ottawa is missing its mark on climate goals, watchdog group warns](#) - Citizen Climate Counsel in the Ottawa Citizen

[Rush to electric vehicles may be an expensive mistake, say climate strategists](#) - CBC

[Edmonton set to build \\$100M in bike lanes as city council votes to amend capital budget](#) - CBC

[Ottawa Wildflower Seed Library giving away native wildflower species seeds](#) - All in a Day

['Extractivism' is destroying nature: to tackle it Cop15 must go beyond simple targets](#) - The Guardian

[The Climate Impact of Your Neighborhood, Mapped](#) - New York Times

P.S. We are powered by our community, and our work has never been more vital. This holiday season, please [donate](#) to help create a green and resilient Ottawa. 

Tout au long de l'année 2022, nous avons continué à vivre une époque intéressante et

éprouvante, marquée par une urgence climatique, par une crise de santé, par des bouleversements internationaux et par des inégalités et des problèmes d'accessibilité toujours plus importants.

Dans ce contexte tumultueux, nos vies individuelles se déroulent, reliées en cercles concentriques à la ville, à la province, à la nation et au monde. En ce moment, au niveau de la ville, nous avons un nouveau budget, ainsi que l'annonce des personnes qui dirigeront chaque comité. Au niveau provincial, le projet de loi 23 - ainsi que son compagnon destructeur, le projet de loi 39 - menacent nos zones humides, nos espaces verts, nos parcs urbains, la participation démocratique et l'accessibilité au logement, ce qui nous oblige à collaborer entre les secteurs d'intérêt et les villes, et à riposter. À l'échelle nationale, il y a le Plan national d'adaptation récemment publié, qui comporte des considérations clés pour les municipalités. Sur le plan international, le Canada accueille actuellement à Montréal la réunion internationale [COP15](#), axée sur la biodiversité dont nous avons besoin pour une planète vivable. Tous ces événements ont des répercussions pour Ottawa, notamment sur l'action climatique et la biodiversité.

Nous pouvons nous attendre à d'autres efforts en 2023, qui nous appelleront à être à la hauteur de ce moment - mais nous aimerais d'abord réfléchir à l'année écoulée. Nous sommes fiers de tout ce que nous avons accompli en 2022. Cette année, nous avons publié des rapports, comme notre récent rapport [Respirer sainement](#) qui révèle une inégalité environnementale choquante dans notre ville, les personnes à faible revenu subissant une pollution atmosphérique plus nocive. Nous avons également publié un [flipbook sur l'équité climatique](#) en collaboration avec des groupes environnementaux et sociaux d'Ottawa. Nous avons joué un important rôle dans les élections municipales, notamment en réalisant un sondage auprès de tous les candidats, en publiant des articles d'opinion et en diffusant des informations dans les médias pour informer les électeurs, ainsi qu'en organisant des éco-débats municipaux avec la coalition du Plan officiel populaire. Nous avons connu l'année la plus importante et la plus fructueuse de notre histoire en matière de distribution d'arbres, avec près de 50 000 jeunes plants distribués, ce qui a permis aux citoyens de participer à la restauration du couvert forestier de la ville au cours d'une année marquée par une forte perte d'arbres. Nous avons organisé des bénévoles et des citoyens dans tous les coins de la ville, lors de marchés, de festivals et d'événements communautaires, et par le biais d'importantes pétitions visant à obtenir des changements systémiques significatifs.

Nous n'aurions littéralement pas pu le faire sans vous : nos bénévoles, donateurs, partenaires, bailleurs de fonds, membres de l'équipe, membres du conseil d'administration et autres supporteurs dévoués. Écologie Ottawa a du pouvoir et de l'impact grâce à chaque personne qui s'implique (y compris VOUS !). Merci à toute notre communauté de continuer à participer, parce que ce travail est très important.

À partir de la semaine prochaine, nous lançons notre campagne de financement de fin d'année, où nous demandons à toute notre communauté de nous soutenir pour l'année à venir. Nous acceptons les dons avec gratitude, et la générosité des supporteurs nous permet de travailler sans relâche tout au long de l'année pour faire d'Ottawa un endroit meilleur. Grâce à votre soutien, nous continuerons de travailler à la réalisation de notre vision, qui consiste à cultiver une ville dotée d'espaces verts protégés, d'un couvert forestier florissant, de pollinisateurs abondants, d'air pur dans chaque quartier, d'un étalement limité et d'une limite urbaine qui ne s'étend pas, le tout alimenté par des énergies renouvelables. Dans les prochains jours, nous vous enverrons notre premier appel de dons, et nous sommes impatients de vous faire part de nos projets pour 2023 et de la façon dont vous pouvez nous aider.

Merci de participer à ce travail important et nous vous souhaitons de joyeuses fêtes de fin d'année !

Alice Irene et l'équipe d'Écologie Ottawa



NOUVELLES

Lancement de notre campagne pour les autobus scolaires électriques : Les autobus jaunes doivent devenir verts ! Nous vivons dans une situation d'urgence climatique, tout en faisant face à une crise de santé où les hôpitaux pour enfants sont débordés par des enfants souffrant de problèmes respiratoires. Des autobus scolaires électriques pour Ottawa peuvent améliorer la santé des enfants de notre ville, tout en réduisant considérablement les émissions de gaz à effet de serre qui causent le changement climatique. Lisez la suite et signez la pétition qui exhorte Ottawa et l'Ontario à collaborer pour que tous les autobus scolaires soient électriques, pour le bien du climat et de la santé de nos enfants.

Nouveau rapport : Respirer sainement 2021 En 2021, nous avons surveillé 46 endroits à travers Ottawa avec une équipe de citoyens scientifiques dévoués. Les données sur la qualité de l'air recueillies par plus de 100 bénévoles ont été analysées en fonction des données socioéconomiques démographiques des quartiers, notamment la densité de population et la richesse. L'analyse révèle que les quartiers à faible revenu ont tendance à être soumis à des niveaux élevés de concentration de contaminants et, par conséquent, à des niveaux élevés de risque pour la santé environnementale. La qualité de l'air se dégrade avec le revenu de manière plus significative que tout autre facteur, ce qui démontre clairement l'inégalité environnementale au sein de la ville. Vérifiez les données pour votre quartier et lisez

nos demandes en matière de politique dans le nouveau rapport.

Dites NON au projet de loi 23 !

La lutte contre le projet de loi 23 se poursuit. Le 7 décembre, nous nous sommes joints à d'autres organisations pour un rassemblement énergique et passionné à l'extérieur du Palais de justice provincial pour exiger l'abrogation du projet de loi 23. Écologie Ottawa a fait une soumission écrite sur les menaces environnementales posées par le projet de loi 23 et en tant que membre du Plan officiel populaire, nous avons également fait une soumission collective sur les menaces d'abordabilité, d'habitabilité et de démocratie posées par le projet de loi 23. Vous pouvez voir la soumission écrite d'Écologie Ottawa sur le projet de loi 39 anti-démocratique des "maires forts" ici. Lisez plus sur les raisons pour lesquelles le projet de loi 23 est une menace, voyez les photos et les discours du rassemblement, et écrivez une lettre à votre Député provincial pour exprimer votre préoccupation. Le projet de loi 23 est une menace pour nous tous - nous devons dire NON !

Les destinations de magasinage sont un élément clé des quartiers piétonniers !

Merci à tous ceux qui se sont joints à nous le 30 novembre, en partenariat avec Walkable Ottawa, pour discuter des destinations de magasinage piétonnières dans le cadre des quartiers à 15 minutes. Nous avons discuté des principaux défis à relever pour établir de nouvelles destinations et améliorer les destinations existantes, ainsi que des solutions pratiques. Vous pouvez visionner [un enregistrement de l'atelier ici](#). Nous vous enverrons les résultats du sondage et le rapport de l'atelier au début de la nouvelle année. Si vous souhaitez vous impliquer davantage, vous pouvez : discuter des communautés piétonnières avec votre communauté et votre réseau ; nous faire savoir si vous souhaitez organiser une conversation sur les destinations de magasinage axée sur votre quartier ; et rester à l'écoute pour une série de cafés-rencontres sur les quartiers piétonniers dans le cadre de [Walkable Ottawa](#) au début de 2023 !

Évaluer si la Ville d'Ottawa atteint ses objectifs climatiques

Un membre du Plan officiel populaire, Citizen Climate Counsel (C3), a lancé [un rapport sur le bilan climatique 2022](#), évaluant les progrès de la Ville d'Ottawa dans la mise en œuvre de ses priorités et de son programme en matière de climat. C3 a suivi avec diligence l'ensemble des 159 jalons de la Ville d'Ottawa décrits dans ses différents plans climatiques : Plan directeur sur les changements climatiques, Évolution énergétique et autres documents de la ville. C3 a ensuite examiné les procès-verbaux des réunions du conseil municipal et des comités, les rapports du personnel et d'autres documents afin de suivre les progrès de la ville par rapport à ces jalons. L'évaluation démontre clairement à quel point la ville d'Ottawa est loin d'atteindre ses

objectifs climatiques.

ÉVÉNEMENTS

17 décembre à 10 h - Événement d'échange de semences

La bibliothèque de graines de fleurs sauvages d'Ottawa offrira gratuitement sa collection complète de graines au centre communautaire Beaverbrook à Kanata le 17 décembre de 10 h à 12 h (1er étage). [Apprenez-en davantage.](#)

À partir du 15 décembre à 18 h - Give a Bang ! Campagne contre les projets de loi 23 et 39

Les résidents d'Ottawa sont invités à frapper des casseroles et des poêles à la maison, au bureau et dans les rues, selon une tradition de protestation bien établie. La campagne - qui a débuté le 15 décembre et se poursuit les jeudis à 18 h - a été lancée par Reimagine Ottawa et soutenue par des groupes de pression locaux, notamment Ecologie Ottawa, Horizon Ottawa et l'Alliance pour les espaces verts. [Lisez le communiqué de presse.](#)

Le 8 février à 18 h 30 - Atelier sur le démarrage d'un jardin communautaire

Joignez-vous à Alimentation pour apprendre les étapes à suivre pour démarrer un jardin communautaire. [Apprenez-en davantage.](#)

APPRENTISSAGE

Des experts canadiens et américains à Ottawa pour combattre les ravageurs forestiers - Radio Canada

[City of Ottawa is missing its mark on climate goals, watchdog group warns](#) - Citizen Climate Counsel in the Ottawa Citizen

[Rush to electric vehicles may be an expensive mistake, say climate strategists](#) - CBC

[Edmonton set to build \\$100M in bike lanes as city council votes to amend capital](#)

budget - CBC

Ottawa Wildflower Seed Library giving away native wildflower species seeds - All in a Day

'Extractivism' is destroying nature: to tackle it Cop15 must go beyond simple targets - The Guardian

The Climate Impact of Your Neighborhood, Mapped - New York Times

p.s. Nous sommes alimentés par notre communauté, et notre travail n'a jamais été aussi vital. En cette période de fêtes, veuillez faire un don pour aider à créer une Ottawa verte et résiliente. 

Ecology Ottawa acknowledges that our efforts to protect the environment take place on the traditional unceded, unsurrendered territory of the Algonquin Anishinaabe people. As an organization and as individuals dedicated to environment and justice, we are deeply grateful to Indigenous peoples for their ongoing stewardship of these lands since time immemorial. We recognize that we are on a journey of Truth and Reconciliation. We are committed to listening, learning and working to decolonize our efforts towards healthy and sustainable environments for all people.

Ecology Ottawa

123 Slater St, Floor 6, Ottawa, ON K1P 5H2, Canada

This email was sent to susan.hickman@ecologyottawa.ca.

You are receiving this email because you have opted in to communications from Ecology Ottawa.

To stop receiving emails, [click here](#).